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Poskytnutí informací podle § 14 odst. 5 písm. d) zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném 

přístupu k informacím, ve znění zákona č. 61/2006 Sb. 

 

Ministerstvo obrany obdrželo dne 12. července 2025 Vaši žádost o poskytnutí informací. K Vaší 

žádosti obecně sdělujeme. 

 

Povinnost zaměstnance absolvovat pracovnělékařskou prohlídku (PLP) stanovuje § 56 zákona 

č. 373/2011 Sb., o specifických zdravotních službách, ve znění pozdějších předpisů (dále jen 

„zákon č. 373/2011 Sb.“). Podle ustanovení § 54 odst. 2 písm. a) zákona č. 373/2011 Sb. může PLP 

provést v některých konkrétních případech pouze smluvní poskytovatel pracovnělékařských služeb, 

kterého určí zaměstnavatel. Na základě informace získané od příslušníků CZdrS Bechyně dále 

sděluji, že velitel 25. plrp vydává cestou svého personálního oddělení žádosti o provedení PLP 

svých podřízených příslušníků (včetně vojáků AZ) v souladu se smlouvou o poskytování 

pracovnělékařských služeb s CZdrS Bechyně, kde je výslovně uvedeno pracoviště Strakonice 

jakožto místo poskytování pracovnělékařských služeb. Vojáci z povolání i vojáci AZ následně sami 

kontaktují posádkovou ošetřovnu ve Strakonicích, která jim nabídne nejbližší volný termín 

k provedení PLP. Informaci o nutnosti absolvovat PLP ve Strakonicích získává voják AZ na 

personálním oddělení 25. plrp při převzetí žádosti o provedení PLP.  

 

K Vašim dotazům sdělujeme. 

 

1) Dle ustanovení kterého právního předpisu jsem povinen vykonat pracovně lékařskou prohlídku 

jakožto člen AZ 25. plrp u posádkového lékaře právě svého domovského útvaru? 

 

1) Výkon služby vojáka v aktivní záloze je rozhodnutím Ministerstva obrany jako příslušného 

správního orgánu podle § 78 zákon č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví a o změně 

některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon č. 258/2000 Sb.“), 

čj. MO 486985/2023-1457 ze dne 31. srpna 2023, zařazen do kategorie druhé rizikové; výkon 

služby v některých služebních zařazení vojáka AZ může být zařazen i do vyšší kategorie práce.  

 

Podle ustanovení § 54 odst. 2 písm. a) zákona č. 373/2011 Sb. je zaměstnavatel pro výkon práce 

(služby) v této nebo vyšší kategorii povinen uzavřít písemnou smlouvu o poskytování 

pracovnělékařských služeb pro výkon práce na svých pracovištích s poskytovatelem 

pracovnělékařských služeb. Stejnou povinnost podle téhož ustanovení zákona č. 373/2011 Sb. má 

zaměstnavatel, pokud součástí vykonávané práce je činnost, pro jejíž výkon jsou podmínky 

zdravotní způsobilosti stanoveny jiným právním předpisem; takovým právním předpisem je např. 

vyhláška č. 288/2024 Sb., o zdravotní způsobilosti k výkonu vojenské činné služby a o rozsahu 

preventivní péče poskytované vojákům v činné službě nad rámec hrazených služeb z veřejného 

zdravotního pojištění (dále jen „vyhláška č. 288/2024 Sb.“). Podle vyhlášky č. 288/2024 Sb. se 

posuzuje zdravotní způsobilost k práci u každého vojáka z obecného hlediska, tzn. její aplikace není 

vázána na výkon práce (služby) na konkrétním služebním místě. Z výše uvedeného vyplývá, že 

voják je odesílán vedoucím organizačního celku MO (dále jen „OC MO“) k absolvování PLP 
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ke konkrétnímu poskytovateli pracovnělékařských služeb, s nímž má příslušný OC MO uzavřený 

dohovor o poskytování pracovnělékařských služeb. V případě 25. plrp je tímto poskytovatelem 

posádková ošetřovna Strakonice.  

 

2) Dle ustanovení kterého právního předpisu jsem povinen se k pracovně lékařské prohlídce 

dostavit ve svém volném čase, resp. mimo výkon vojenské činné služby? 

 

2) Platné právní předpisy nestanovují povinnost vojáka AZ dostavit se k provedení PLP ve svém 

volném čase, tj. mimo výkon vojenské činné služby. Vedoucí OC MO je povinen naplánovat 

vojákovi AZ absolvování PLP v době výkonu vojenské činné služby. Vždy však záleží 

na konkrétních okolnostech, zda bude PLP provedena jako samostatné vojenského cvičení nebo 

jako součást vícedenního vojenského cvičení. V souladu s ustanovením § 8 odst. 4 zákona 

č. 45/2016 Sb., o službě vojáků v záloze, ve znění účinném od 1. července 2025, má voják AZ 

možnost absolvovat PLP v době mimo vojenskou činnou službu; voják AZ je povinen tuto 

skutečnost oznámit bezodkladně příslušnému služebnímu orgánu za účelem uznání takto strávené 

doby jako výkon služby, neboť se jedná o činnost v zájmu služby. 

 

3) Je možné, aby mou pracovně lékařskou prohlídku jakožto vojáka AZ vykonal civilní praktický 

lékař? 

 

3) Až do 30. června 2025 nebylo možné, aby PLP vojáka mohl provést civilní praktický lékař, 

neboť znění § 4 odst. 3 zákona č. 585/2004 Sb., branný zákon, ve znění účinném do 30. června 

2025, neumožňovalo posouzení zdravotní způsobilosti k výkonu vojenské činné služby, tzn. 

posoudit zdravotní způsobilost k práci u každého vojáka z obecného hlediska, prostřednictvím 

jiného než vojenského poskytovatele zdravotních služeb. S ohledem na změnu branného zákona 

účinnou od 1. července 2025 nyní již není zákonnou podmínkou, že zdravotní způsobilost k výkonu 

vojenské činné služby může posoudit pouze vojenský poskytovatel zdravotních služeb; 

v současnosti tak může posoudit zdravotní způsobilost k práci u každého vojáka z obecného 

hlediska i ve vztahu ke konkrétnímu služebnímu zařazení vojáka taktéž civilní praktický lékař. 

Podmínkou pro takový alternativní postup je uzavření smluvního vztahu k poskytování 

pracovnělékařských služeb mezi příslušným OC MO a dotyčným civilním praktickým lékařem. 

 

4) Jaký je rozdíl mezi pracovně lékařskou prohlídku vykonanou posádkovým lékařem a civilním 

praktickým lékařem? 

 

4) Obecně není rozdíl mezi PLP vykonanou posádkovým lékařem a civilním praktickým lékařem, 

pokud jsou oba lékaři příslušníky smluvního poskytovatele pracovnělékařských služeb. Jak už bylo 

zmíněno v odpovědi na první otázku, musí se však jednat o smluvního poskytovatele; mezi 

povinnosti smluvního poskytovatele mimo jiné patří znalost pracovního prostředí příslušného 

zaměstnavatele, aby posouzení zdravotní způsobilosti k práci mohlo být provedeno adekvátně. 

 

 

 


